
 SAARDE VALLAVOLIKOGU 
 

 

EELARVE- JA ARENGUKOMISJONI  

KOOSOLEKU  PROTOKOLL 

 

Kilingi-Nõmme       11. detsember 2023 nr 1-5.6/1 

 

Koosolek toimus Saarde Vallavalitsuse seminariruumis 

Koosolek algas kell 15:00. 

Koosolek lõppes kell 17:17. 

 

Koosolekut juhatab komisjoni esimees Jaanus Männik. 

Protokollib vallavalitsuse sekretär Janne Elmers. 

 

Osa võtavad Erli Aasamets; Heli Juhkamsoo; Heidi Kodasma; Margus Kukk; Peep Põlma; Avo 

Tursk. Kohal on kõik komisjoni liikmed. 

 

Vallavalitsuse esindajad, ettekandjad: vallavanem Raivo Ott, raamatupidamisteenistuse juhataja 

Anne Saar, abivallavanem Mait Talvoja. 

 

J. Männik avab koosoleku, tutvustab kohalolijaid, soovib konstruktiivset ja arukat koostööd.  

Kas kõigini on materjalid jõudnud ja võime kinnitada päevakorra? Palun käega märku anda. 

Poolt 7 

Päevakord kinnitatud. 

 

Päevakord – eelnõud vallavolikogule 

1. 2023 aasta II lisaeelarve eelnõu. Ettekandjad Anne Saar ja Raivo Ott 

2. 2024 aasta vallaeelarve eelnõu. Ettekandjad Anne Saar ja Raivo Ott 

3. Audiitori määramine. Ettekandja Anne Saar ja Raivo Ott 

4. Saarde vallavalitsuse palgajuhend. Ettekandja Raivo Ott 

5. Pärandvara vastuvõtmine, Reinu. Ettekandja Mait Talvoja 

6. Pärandvara vastuvõtmine, Veisner. Ettekandja Mait Talvoja 

7. Arvamus Rabaküla liivakarjääri kaevandamisloale. Ettekandja Mait Talvoja  

8. Arvamus Seljametsa II uuringuruumi geoloogilise uuringu loale. Ettekandja Mait Talvoja  

9. Tali seltsimaja ühendamine Kilingi-Nõmme Klubiga. Ettekandja Raivo Ott 
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1. Saarde valla II lisaeelarve  

A. Saar selgitab eelarveridu: Enamasti on tegemist sihtotstarbeliste projektieraldistega, omatuludest 

on prognoositud tulumaksu lisalaekumine 15 600 ja sporditegevuse tulud 5000 eurot. Suurenevad 

nii intressitulud kui -kulud. Kulude osas on sihtotstarbelised eraldised vastavatele asutustele kantud. 

R. Ott: Vallavalitsuse tööjõukulude kokkuhoid on tekkinud aasta jooksul vabade töökohtade arvel, 

see suunatakse majandamiskulude katteks, sh jäätmejaama ehitamise hankes äpardunud firmaga  

seotud kahjude katteks.  

A. Tursk:  K-N Spordihoone kuludest - kas suusarajal on valmidus, et tekkis selline summa 

eelarvesse? Lumesaani remont? 

R. Ott: Projektirahastust ei tulnud, teeme oma vahenditega suusarada ja hangime rajamasina. 

Vaadatakse läbi erinevad kuluartiklid. 

J. Männik: Kas on veel küsimusi? Ei. Teen ettepaneku toetada lisaeelarve eelnõu menetlemist 

volikogu istungil kahel lugemisel  ja vastuvõtmist. Palun hääletada, kes on selle poolt. 

Poolt 6 

Vastu 1 

Lisaeelarve eelnõu sai toetuse. 

 

2. Saarde valla 2024. a eelarve eelnõu 

A. Saar tutvustab eelarveprojekti, selgitab erinevate ridade sisu. Vaadatakse osade kaupa läbi tulude 

prognoos, kulud valdkondade ja asutuste kaupa, investeeringud, laenuvajadus ja -koormus jms. 

Riigieelarve eraldistes puuduvad eraldi hooldereformi toetused, need on juba „peidetud“ 

arvestuslikult tulumaksulaekumisse pensionide arvelt.  

J. Männik: Hooldereformi kulude oluline puudujääk tuleb katta omavalitsustel, sh ka Saarde vallal, 

senistest omavahenditest. Tartu linn ja mõned vallad on ses küsimuses pöördunud Riigikohtusse, 

loodetavasti saavad nad seal võidu, kuna põhiseaduse kohaselt – kui riigivõim paneb omavalitsustele 

seaduse jõuga kohustusi, peavad need olema kaetud ka adekvaatse rahaeraldisega.   

Küsimusi esitavad J. Männik, H. Juhkamsoo, A. Tursk jt: tulu- ja kuluread, sh klubide rahastus, 

karjääridest tulev tulu, personalikulud, volikogu kulud, finantskulud, laenuvajadus, vallavara müük. 

Arutelus osalevad kõik komisjoni liikmed. 

Selgitavad A. Saar, R. Ott, M. Talvoja. 

R. Ott: Vallavara müüki eelnõus veel kavandatud pole, seda võiks arutada pärast käimasolevate 

oksjonite tulemusi enne teist lugemist.  

R. Ott: Personalikulu tõus on planeeritud kuni 10%. Palgatõusu ei ole ammu olnud, töötajaid pole 

võtta. Naabervaldades on palgad tunduvalt kõrgemad, seetõttu on raske leida erinevate alade 

spetsialiste. Ametikohad olid täitmata, sealt tekkis palgafondi kokkuhoid. Toimetame 

konservatiivselt, prognooside piires. 

A. Saar:  Volikogu majandamiskuludes on istungite salvestuskulu osa kõige suurem. 

R .Ott: POL-i osamaksu summa väheneb tuleval aastal. 

A. Tursk: Avalikud kaamerad Tihemetsas on vaja tööle panna. 

R. Ott: täpsustame I ja II lugemise vahel. Kaamerad Talil ka, politseiga arutelu käib, kes 

salvestustele ligi pääseb ja kes võib vaadata. 

Küsimusi esitavad A. Tursk, H. Juhkamsoo, J. Männik: Tuulepargi, Kikepera laskevälja 

talumistasud. Teedeehitus, arengukavas olevate summade erinevus eelarveprojektis, haljastuse rea 

suurenemine, elamu-kommunaalmajanduskulud, haigla renoveerimise kulude tõus. 
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R. Ott: Talumistasud – mõistlik on neid kasutada eeskätt vastava piirkonna teede ja sildade 

remondiks ja hoolduseks. Teehoiukava arutelu tuleb aasta alguses. Tuulikute 20 000€ kasutamise 

mõtleme samuti seadusele tuginedes läbi, vajadusel reeglistame. 

J. Männik: Volikogu II lugemiseks riigieelarve eraldistest tulenevad summad täpsustuvad, sh on 

probleemid nii sotsiaalreformi kui õpetajate streigi ja hariduseraldistega. 

M. Talvoja: Tänavuse tee-ehitusraha jääk on katteks sõlmitud lepingu pooleliolevale tööle.  

R. Ott: Teede, sildade renoveerimiseks on raha vähe, teame,  mis on reaalne seis, otsime 

rahastusvõimalusi.  

M. Talvoja: Tee-ehituse ja hoolduse masinatunni hinnad kiiresti tõusnud. Paisude tänavune raha 

kasutamata, oleneb, kas Maanteeamet tuleb Kamali silla renoveerimisel kaasa või ei.  

M. Talvoja: Kilingi-Nõmme joogivee tankide remont hädavajalik, läheb päris palju maksma. 

Tänavavalgustus - Surju, Tõlla, Veelikse, K-Nõmme ca 200 valgustit vahetatud.  

R. Ott: Kiirabi katusealuse ehitamise rahastusele saame lisa SA-lt Pärnu Haigla. 

H. Juhkamsoo: Saunade erisus. Miks linnasauna osa käib läbi valla? Eelarve seletuskirjas ei 

kajastunud.  

R. Ott: Toimime volikogu otsuste ja Lepingute alusel ja raamatupidamisreeglite kohaselt. Tihemetsa 

sauna Leping alles tekkis.  

A. Saar: Võlgu pole keegi olnud ega jäänud. 

J. Männik: Vaba aeg, kultuur, MTÜd, suusaraja investeeringud, klubid.  

Kommenteerivad A. Saar, M. Talvoja, R. Ott. 

Küsimusi esitavad A. Tursk, H. Juhkamsoo: Tali seltsimaja personalirida, seltsingute raha, 

usuasutuste toetus, kabeli kuuluvus,  

R. Ott: Tali Seltsimaja kui hallatav asutus on kavas liita K-N Klubiga.  

A. Saar: Kirik pole taotlust esitanud, sest MTÜ-de taotlemise kord on muutmisel. Kabel läheb 

Kommunaali reale.  

J. Männik: Kabeli rendilepingu üleandmine vallalt Saarde Kommunaalile pole hea mõte. Kirikut 

oleme toetanud ja toetame ka edaspidi, selle lepingu kaudu oleks õige toetamist, sh otsesuhtlust 

jätkata. Kommunaalile maksame kalmistu haldustoetust lisaks sellele nagunii. 

LA Krõlli,  Surju LA eelarvemuudatused. 

Kommenteerivad A. Saar, H. Kodasma.  

J. Männik: Kas KiNG renoveerimisprojekt saab valmis - energiatõhususe projekti rida 1,6 miljonit 

eurot? Õpilaste arvu muutus, õpilastranspordi hinnatõus? 

E. Aasamets, M. Talvoja: Projekt peaaegu valmis, ekspertiisihange tuleb pärast projekti. 

Ehitushange märtsikuus. Lõpptähtaeg 2025, taotleme pikendamist. 

A. Saar:  Vähemalt 10 last enam nimekirjades võrreldes eelmise aastaga. Paljud numbrid eelarves 

muutuvad riigirahastuse selgumisega uue aasta alguses. 

M. Talvoja: Erivajadustega laste transpordi lahendasime odavamalt. Lisandub küttekulu ja töötasu.  

A. Tursk: Surju kooli tänavune investeering? Kas tuleva aasta summast jätkub?  

H. Kodasma: Valgustid vahetatud, uus investeering 2024 puudutab lasteaia mänguväljaku rajamist. 

J. Männik: Nagu teame, arengukavas vähendasime seoses suurinvesteeringutega (K-N THK ja 

Gümnaasium) kõiki seni investeeringuteks, sh teedele mõeldud summasid. 

R. Ott: Teede osas loodame Surjus kaasata OÜ-d Surju PM. 

M. Kukk: Teen ettepaneku lähtudes Pärnu linna eeskujust - tuleb leida vallavalitsusse 

Reformierakonna, Eesti 200 liikmeid. Siis tuleb raha. 

Kommenteerivad R. Ott, E. Aasamets. 

A. Tursk: Kas eelarvest ei ole võimalik leida kokkuhoiu või kärpekohti? 
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R. Ott: Allasutuste juhid on teinud kõik, mis nende võimuses. Kas on kärpekohtade suhtes 

ettepanekuid? 

E. Aasamets: Kõik allasutused töötavad järgmisel aastal käibemaksu tõusu tõttu niikuinii väiksema 

eelarvega.  

H. Juhkamsoo: Jäätmejaama kohtuasi, tervisekeskuse ehituse eelarverahad on ületatud, kust see raha 

tuleb?  

R. Ott:  I ja II lugemise vahel aastavahetuseks asjad täpsustuvad, sh Pärnu Haigla maksab 50% 

katusealuse ehitusest kinni. Kui tuleb jäätmejaama ehituse asjus kohtuotsus, siis olukord selgineb.   

 

J. Männik: Kui rohkem küsimusi, arvamusi pole, teen ettepaneku toetada eelnõu ja teha volikogule 

ettepanek I lugemine lõpetada, muudatuste ja ettepanekute esitamise tähtaeg jaanuari alguses  

tuleneb õigusaktist. Palun käega märku anda, kes on I lugemise lõpetamise poolt? 

Poolt 4 

Vastu 3 

2024. a eelarveprojekt sai toetuse. 

 

3. Audiitori määramine 

R. Ott: Hanke võitis OÜ Infora, kes ka eelmist aastaaruannet auditeeris. Valik ei ole just suur, kes 

vabariigis sellist teenust pakuvad. 

 

Männik: kas eelnõuga seoses on küsimusi? 

Panen hääletusele, kes on eelnõu poolt. 

Poolt 7 

Ühehäälselt toetuse saanud. 

 

4. Saarde vallavalitsuse palgajuhend.  

R. Ott tutvustab eelnõu lühidalt. 

J. Männik: Lisandunud on nn tulemuspalga sätted. Palgamäärade vahemiku tabelis on muudatused.  

H. Juhkamsoo: Senikehtivas juhendis on nõutud ametialane haridus. 7.1 võiks sisse jääda. Miks tuli 

uus palgajuhend? 

R. Ott: Senine on aegunud, määrad ja vahemikud vananenud. Uus versioon on seadustega paremini 

kooskõlastatud, teiste õigusaktide dubleerimisi vähendatud, palgagruppide vahemikud on muutunud 

ja tõusnud, püsimaks teiste valdadega paremini konkurentsis. 

J. Männik: Ka mina arvasin esmasel tutvumisel, et näiteks § 14 senisest määrusest võiks jääda. 

Vallasekretäri kommentaar telefonis aga oli, et need teemad on muude seadusest tulenevate 

õigusaktidega juba reglementeeritud. Pole vaja dubleerida. Mind see vähemalt osaliselt veenis. Kas 

uued palgamäärad ja vahemikud on põhjendatud või ehk kõrgevõitu, eriti ülemmäärad? 

M. Talvoja: Spetsialisti kohale 1500€ põhipalga eest keegi konkureerima ei tule, see on juba näha 

puuduolevatest spetsialistidest. 

R. Ott: Abivallavanemaid palgatõus ei puuduta. 

H. Juhkamsoo: Lisandunud on 20% lisatasu võimalus. Preemia, lisatasud, kommiraha? 

R. Ott: sellised asjad on juba seadustega piiritletud, uus tulemuspalga punkt ka juhendis seetõttu. 

Et oleks kehtivate seadustega vastavuses. Kui vajadusel lisandub näiteks ametikoht gümnaasiumi 

ehituse järelevalveks vms, sellisteks asjadeks oleme valmis ka kasvõi tähtajaliste lepingute korral. 

H. Juhkamsoo: Ei ole nõus, teen ettepaneku 1. lugemine lõpetada, saata edasi 2. lugemisele. 
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E. Aasamets: Kaasajastamine on vajalik ja kui väldime seaduste dubleerimist, siis lihtsustab see nt 

haridusasutuste personalitööd tunduvalt. Senine kord  kutsub esile kõikide dokumentide muutmised 

ja lisatöö allasutuste asjaajamises. 

 

J. Männik: Kui rohkem küsimusi-arvamusi pole, siis teen ettepaneku toetada eelnõu menetlemist ja 

vastuvõtmist volikogus.  

Poolt 4 

Vastu 3 

Palgajuhend sai toetuse. 

 

5. Pärandvara vastuvõtmine 

E. Aasamets väljub ruumist  

M. Talvoja: Tegu on Jäärja tee ääres valla eestkostel olnud elaniku Reinu kinnistuga. Järeltulijaid ja 

pärijaid pole. 

Lühike arutelu.  

J. Männik: Kas on küsimusi? Ei ole. Teen ettepaneku hääletada pärandvara vastuvõtmise poolt.  

Poolt 6 

Puudub 1 

Pärandvara vastuvõtmine on saanud toetuse. 

 

6. Pärandvara vastuvõtmine 

M. Talvoja: Tegu on Jaamakülas asuva korteriga. Pärijaid ei ole. 

J. Männik: Kas on küsimusi? Ei ole. Teen ettepaneku hääletada eelnõu vastuvõtmise poolt.  

Poolt 6 

Puudub 1 

Pärandvara vastuvõtmine on saanud toetuse. 

 

7. Arvamuse andmine Rabaküla liivakarjääri kaevandamisloa taotluse kohta  

M. Talvoja tutvustab päevakorrapunkti sisu – 16,6 ha riigimetsas, tagavara 74 tuh m3 ehitusliiva ja 

175 tuh m3 täiteliiva. 

P. Põlma: asub kavandatava RB trassi vahetus läheduses. 

E. Aasamets naaseb koosolekuruumi. 

J. Männik: Kas on küsimusi? Ei ole. Teen ettepaneku hääletada arvamuse heakskiitmise poolt.  

Poolt 7 

Kaevandamisluba ühehäälselt toetatud. 

 

8. Arvamuse andmine Seljametsa II uuringuruumi geoloogilise uuringu loa taotluse kohta 

M. Talvoja uuringuloa taotlust, taotleja Verston OÜ, ala 29 ha, riigimaa. 

J. Männik: Kas on küsimusi? Ei ole. Teen ettepaneku hääletada arvamuse toetamise poolt.  

Poolt 7 

Uuringu lubamine ühehäälselt toetatud. 

 

9. Tali seltsimaja tegevuse ühendamine Kilingi-Nõmme klubiga 

R. Ott: Ettepanek on ühendada Tali Seltsimaja K-N Klubiga. K-N Klubi võtab endale kohustuse 

korralda Talil vähemalt 3 üritust aastas. Kohalikud inimesed saavad oma soovide kohaselt seltsimaja 

kasutada, nagu seni. 



6 

 

H. Juhkamsoo: Miks asutused ühendatakse? 

R. Ott: Seltsimaja ja klubi ühendamisega tekib kahest üks valla hallatav asutus. Tegevus võib 

toimuda seejärel just seal, kus sobivam. 

M. Kukk: Lasteaia majanduskulu on milline? 

M. Talvoja: Raamatukogu kütmine endises lasteaiamajas.  

J. Männik: Saan ehk õigesti aru, et vald kindlustab sellega K-Nõmme klubi personali kaudu ja 

eestvõttel Talil kultuurielu ja ürituste aktiivsema jätkumise-toimumise. Samas Tali kandi rahva 

osalus ja huvi selles ärgitab kohalikku seltsielu ja selle eestkõnelejaid, sh Seltsimaja aktiivsemaks 

kasutamiseks ja haldamisekski, nagu mitmes teises külakeskuses.  

A. Tursk: See päevakorrapunkt on enneaegne.  K.-Nõmme klubis ei toimu suurt midagi. 

J. Männik: Toimub, reklaamtahvlite hulk näitab seda ja üritused on head.  

M. Kukk: Kommenteerin. Teen ettepaneku, paneme 1600€ palga ja leiame inimese Tali seltsimajja 

tööle. Miks seda ei võiks teha ja miks on vaja klubiga ühendada? 

R. Ott: Üks Tali koosolekul osalenu soovis, et korraldataks 19 üritust aastas. Samas on 20 inimest 

tavaliselt üritustel osalemas. Kohapeal on vähe eestvedajaid, ruumid on ju olemas.  

M. Kukk: Palun protokollida eriarvamus. Hääletan vastu. Tali inimestelt on tegemise võimalus ära 

võetud. Miks on sellist asja vaja?  

R. Ott: Ei nõustu, eesmärk on Tali inimestega kohtumisest tulenevalt just vastupidine. 

 

J. Männik: Kas küsimusi-arvamusi on veel? Ei ole. Teen ettepaneku toetada Tali seltsimaja ja 

Kilingi-Nõmme Klubi ühendamise eelnõu koos märgitud kohustustega. Palun hääletada. 

Poolt 4 

Vastu 3 

Komisjon toetab eelnõu. 

 

J. Männik tänab osalejaid ja lõpetab koosoleku 17:17 

 

 

 

 

(allkirjastatud digitaalselt)     

Jaanus Männik 

eelarve- ja arengukomisjoni esimees 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


